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Novák Katalin: nem szabad katonailag belefolyni a konfliktusba 
2024. január 18. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, 

PestiSrácok.hu, Felvidék.ma, Vajma.info 

Sem Oroszország, sem Ukrajna nélkül nem lehet béketárgyalásokat folytatni az ukrajnai 

háború lezárásáról - mondta Novák Katalin köztársasági elnök a davosi Világgazdasági 

Fórumon a CNBC-nek adott interjújában. "Kulcsfontosságú, hogy utat találjunk a béke felé, de 

rendkívül nehéz lesz. Sőt ki merem jelenteni, akár lehetetlen mindkét fél bevonása nélkül a 

béketárgyalásokig eljutni. Anélkül, hogy beszélnénk Oroszországgal, vagy megpróbálnánk 

tárgyalóasztalhoz ültetni, nem hiszem, hogy ez sikerülni fog" - mondta az államfő Steve 

Sedgwicknek, a CNBC riporterének. "Magunknak kell megtalálnunk a módját, hogyan 

juthatnánk konszenzusra, és hogyan közelíthetnénk meg Oroszországot Kínán vagy másokon 

keresztül, vagy akár közvetlenül, hogy tárgyalhassunk. Mert a béketárgyalás és a tűzszünet fog 

végre elvezetni a békéhez, amelyre mindannyian vágyunk" -tette hozzá a köztársasági elnök. 

Az interjúban arra is kitért, hogy Magyarország és a többi európai uniós tagállam véleménye 

számos dologban egyezik, a többi közt az ukrajnai háború megítélését illetően is, de a 

módszerekben már lehetnek különbségek. " 

 

Gulyás Gergely: az LMBTQ- és a migrációs ügyekben tett változtatásoktól tette 
függővé az Európai Bizottság elnöke a további uniós források felszabadítását 
2023. január 18. – MTI, hirado.hu, Index, Origo, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Ma7.sk 

Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter összegzése szerint Magyarország minden 

nehézség - az inflációs gazdasági helyzet és a háborús helyzet - ellenére egy olyan 

gazdaságpolitikát tud folytatni, amellyel leküzdhetők az infláció okozta nehézségek, és egyúttal 

reálbéremelést tudnak megvalósítani. Ez most a tanároknál látványos és bíznak benne, hogy a 

közoktatás színvonalának emelkedéséhez is hozzájárul majd – mondta a miniszter a 

Kormányinfón. Amikor arról kérdezték, mi adna értelmet a magyar-ukrán csúcstalálkozónak, 

legfontosabb elemként a kárpátaljai magyarság ügyét említette, mondván, még nem adták 

vissza az oktatási törvény első módosítása előtt élvezett jogok mindegyikét. Arról, hogy lát-e 

reményt arra, hogy Ukrajnával enyhül a viszony, azt javasolta: semmiképpen ne zárják ki ennek 

a lehetőségét. A magyar kormánynak alkotmányos kötelezettsége, hogy jószomszédi és jó 

nemzetközi kapcsolatokra törekedjen, a Kárpátalján élő magyarok okán pedig egy speciális 

érdekeltségünk a nemzeti jogok érvényesítése. 
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Lezsák Sándor kapta az idei Wekerle Sándor Kárpát-medencei gazdasági 

nagydíjat 
2024. január 18. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, maszol.ro 

A Wekerle Sándor Kárpát-medencei Gazdasági-díj nagydíj fokozatát Lezsák Sándor, az 

Országgyűlés alelnöke, míg junior fokozatát Neszveda Gábor, a Magyar Nemzeti Bank 

Gazdaságtudományi Ismeretterjesztési főosztályának vezetője vette át Matolcsy Györgytől, a 

jegybank elnökétől csütörtökön Budapesten. Ezen felül idén innovációs különdíjat is átadtak, 

amelyet Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

vehetett át szintén az MNB elnökétől. Matolcsy György hangsúlyozta, Wekerle Sándor azokat 

a gazdasági, pénzügyi, pénzügypolitikai reform programokat képviselte, amit "mi is próbálunk 

örökösökként képviselni". Wekerle Sándor nevéhez egyebek mellett pénzreform fűződik, amely 

megalapozta az arany alapra való átállást, valamint adóreform, ami motorja volt az akkori 

gazdasági növekedésnek és a Kárpár-medence egységét biztosító közlekedési és iparfejlesztési 

reform is - idézte fel a jegybank elnöke. Matolcsy György úgy vélte, Wekerle Sándor nem 

csupán egy pénzügyi szakember, hanem egy reneszánsz ember volt. 

 
Tüntetések: a csalódottakra épít az AUR - Kelemen Hunor szerint egy 

kaméleonpártról van szó 
2024. január 18. – maszol.ro 

Ha hinni lehet a felméréseknek, minimum megduplázta támogatottságát a Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) a 2020-as parlamenti választásokhoz képest, s minden jel 

szerint a George Simion vezette párt lesz a meghatározó szereplője az idei kampányoknak is. A 

szélsőséges formáció a mostani tüntetéssorozatot is igyekszik kihasználni, egyelőre kevés 

sikerrel. Legutóbb Kolozsváron igyekezett a középpontba kerülni az AUR-vesér. Simion 

szerdán egyenesen Emil Boc kolozsvári polgármester lemondását követelte, „ha idén 

augusztusra nem készül el legalább négy metróállomás”. Az úzvölgyi magyarellenes 

randalírozás egykori főszereplője arról is beszélt, hogy Erdélybe költözik. „Egyre inkább jelen 

vagyok Kolozsváron és Kolozs megyében, és szeretnék aktívan részt venni az önök megyéjének 

társadalmi és politikai életében, amely remélem, hamarosan az én megyém lesz" – mondta 

Simion.  

 

Kolozsváron ül össze pénteken az RMDSZ Szövetségi Képviselők Tanácsa 
2024. január 18. – maszol.ro 

Január 19-én, pénteken 11 órától a kolozsvári Kreatív Iparágak Regionális Kiválósági 

Központjában (CREIC) ülésezik az RMDSZ miniparlamentjeként számontartott Szövetségi 

Képviselők Tanácsa (SZKT). A szövetség rövid tájékoztatója szerint az ülésen Kelemen Hunor 

elnök tart politikai tájékoztatót, majd bemutatják és elfogadják a 2024-es európai parlamenti-

, önkormányzati- és parlamenti választások jelöltállítási szabályzatát. 
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Tagozatvezetőt és rektorhelyettes-jelölteket választott a Babeș–Bolyai 

Tudományegyetem 
2024. január 18. – maszol.ro, Krónika 

A Babeş–Bolyai Tudományegyetem Magyar Tagozatának oktatói és hallgatói közösségének 

szavazatai alapján a követekző öt évben dr. Markó Bálint tölti be a BBTE Magyar Tagozatának 

vezetői tisztségét. A jelenleg zajló általános egyetemi választások keretében, az intézeti és kari 

választások lezárultával a Babeş–Bolyai Tudományegyetem Magyar Tagozatának oktatói és 

hallgatói közössége 2024. január 17-én, szerdán 9 órától 17 óráig adhatta le voksát a magyar 

tagozatos rektorhelyettes-jelöltekre. Két oktató jelöltette magát erre a funkcióra, valamint a 

magyar tagozat vezetői tisztségére: dr. Markó Bálint, a Biológia és Geológia Kar oktatója, 

jelenlegi magyar tagozatos rektorhelyettes és dr. Szász Levente, a Közgazdaság-és 

Gazdálkodástudományi Kar oktatója és dékánhelyettese – hozta nyilvánosságra a BBTE 

Kommunikáció és PR irodája. A 402 szavazásra jogosult személyből (oktatók, kutatók és 

diákképviselők) 312-en éltek szavazati jogukkal. 

 

Jótékonysági koncerten gyűjtenek a Tamási Áron Gimnázium közösségének 

Budapesten  
2024. január 18. – szekelyhon.ro, Krónika 

Tavaly decemberben összedőlt a Tamási Áron Gimnázium bentlakásának egy része, ezért 

február 10-én, az esti szentmisét követően több budapesti keresztény gitáros kórus mintegy 

ötven zenésze ad koncertet és gyűjt adományokat a székelyudvarhelyi közösség megsegítésére 

– mondta el Hernády Balázs, a Felső-krisztinavárosi Gitáros Együttes vezetője, az esemény 

szervezője, a hegyvidéki plébánián tartott csütörtöki sajtótájékoztatón, amelyről az MTI is 

beszámolt. Soltész Miklós, a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős 

államtitkára, a koncert fővédnöke kiemelte: a gyűjtés nem az épület rekonstrukcióját célozza, 

hanem kifejezetten a bajba jutott közösségének, a tanároknak, diákoknak és az ő családjaiknak 

kíván támogatást nyújtani. „A gyűjtés (...) hangszerek, játékok vagy a fiatalok mindennapjait 

érintő tárgyak megvételére, közösségi programok támogatására irányul” – emelte ki.  

 

Változás várható több csíki község élén  
2024. január 18. – szekelyhon.ro 

Csíkszéken több helyi RMDSZ-elnök nem vállal újabb mandátumot, ez pedig azt is jelenti – 

mivel sok esetben ők egyúttal a polgármesteri tisztséget is betöltik –, hogy újabb váltás 

körvonalazódik a községek vezetésében. Erről a közelgő tisztújítások kapcsán esett szó, 

amelyről csütörtökön tájékoztatták a sajtót. Az RMDSZ Csíki Területi Szervezetének elnöke, 

Borboly Csaba ismertette a helyi szervezetekben esedékes tisztújítások menetrendjét. Mint 

kiemelte, azt szeretnék elérni, hogy továbbra is Csík maradjon a legerősebb RMDSZ-szervezet 

a választásokon való részvétel tekintetében. Ehhez arra van szükség, hogy erős területi és helyi 

szervezetek tevékenykedjenek, együtt az ifjúsági- és nőszervezettel, illetve további 

partnerekkel, mint például az idősek szervezetei – sorolta az elnök.  
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Beszólt a román iskolának, ezért perzsára hívták Borbolyt  
2024. január 18. – szekelyhon.ro 

„Szerintem nem normális, hogy megyénkben, például az Octavian Goga Főgimnáziumnak 

gyengébb eredményei vannak, mint a többi középiskolának. Tudják, hogy miért van ez? Mert 

nagyon sok magyar gyerek jár oda” – jelentette ki Borboly Csaba, Hargita Megye Tanácsának 

elnöke egyik decemberi élő videójában, amelyet a Facebook-oldalán osztott meg. A 

bejegyzésben többek között arról értekezett, hogy a magyar diákok miatt – akik nem tudnak 

románul – a román tanulóknak származik hátránya, hiszen a tanároknak több idejét elveszi, 

hogy egy bizonyos tudásszintre felhozzák a diákokat. Ez a kijelentése nem maradt visszhang 

nélkül. A csíkszeredai Octavian Goga Főgimnázium vezetősége nemrég perzsára hívatta 

Borboly Csabát.  

 

Pro Cultura Et Arte Díjban részesült Kiss Judit, a Krónika munkatársa  
2024. január 18. – Krónika  
Pro Cultura Et Arte Díjat adományozott Kiss Juditnak, a Krónika újságírójának, 

szerkesztőjének a Gyergyószárhegyi Kulturális és Művészeti Központ. Lapunk munkatársa 

2023-ban kifejtett sajtós munkásságával érdemelte ki az elismerést, amellyel jelentősen 

hozzájárult a romániai magyar kultúra és művészet tényszerű bemutatásához és 

népszerűsítéséhez. A díjat csütörtökön nyújtották át a marosvásárhelyi Bernády Házban, ahol 

kiállítás is nyílt a szárhegyi művésztelep alkotásaiból.  

 

Elrajtoltak a Rimanóczy Szállóként újranyíló nagyváradi műemlék felújítási 

munkálatai  
2024. január 18. – Krónika 

Miután bizonyos előkészítési munkálatok szemtanúi lehettünk az elmúlt időszakban, most már 

ténylegesen is elkezdődtek az igen leromlott állagú, a nagyváradi Bémer (Ferdinánd) téren, a 

Szigligeti Színházzal átellenben álló, egykori Rimanóczy Szálloda és Gőzfürdő felújítási 

munkálatai. Miután a kávéházból, étteremből és hotelból álló épületegyüttes visszanyeri régi 

pompáját, a bejelentések szerint négycsillagos minősítéssel, eredeti néven, azaz Rimanóczy 

Szállóként fog működni. Az ingatlan, melyben a múlt század elején a híres Rimanóczy Szálloda 

és Gőzfürdő, illetve a Royal Kávéház működött, a Mudura Sándor tulajdonában levő Lotus 

Center Rt.-hez tartozó RSH Invest Kft. tulajdonában van, a felújítási munkálatokat a váradi 

Abed Nego Kft. végzi. Az építőtelepre kihelyezett tábla szerint 36 hónap áll a rendelkezésükre, 

és 2026. december 4-éig kell végezniük. 

 

Vizsgálják a falomlást, bírságokat helyeztek kilátásba 
2024. január 18. – szekelyhon.ro 

A székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium bentlakásának felújítása során elkövetett 

szabálysértések felelőseit meg fogják büntetni – áll a Hargita megyei prefektúra csütörtöki 
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közleményében, amelyet a mai ülés után adtak ki. A prefektúra honlapján olvasható román 

közleményből megtudhatjuk, Hargita Megye Tanácsa azt vizsgálta, hogy a székelyudvarhelyi 

polgármesteri hivatal hogyan bocsátotta ki az építkezési engedélyeket. A brassói 

műemlékvédelmi bizottság megkapta jóváhagyásra azt az iratcsomót, amelyet az épület 

tulajdonosa a megyei tanács támogatásával állíttatott össze, és amelynek célja a bentlakás 

épületének megerősítése. A közlemény kitér arra, hogy a Hargita megyei építkezési 

felügyelőség beszámolója szerint az épület megerősítési munkálatai jelenleg is zajlanak, és 

folyamatosan eltávolítják azokat a törmelékeket, amelyek a falomlás következtében 

keletkeztek. 

                           
Forró Krisztián: Ha összetartunk, a közösségünk megerősödve jön ki az 

államfőválasztásból 
2024. január 18. – Ma7.sk 

Forró Krisztián a Ma7-nek adott interjúban elmondta, az aláírásgyűjtés jól halad. Véleménye 

szerint ahhoz, hogy a közösséget komolyan vegyék, kell hogy legyen saját jelöltünk. Célja a 4% 

fölötti eredmény elérése. Ehhez kampánya során mindenkit meg szeretne szólítani. “Mindig 

hangsúlyozom, ha Szlovákiában jó lesz a magyaroknak, akkor jó lesz a szlovákoknak, a 

romáknak, a ruszinoknak, mindenkinek. A békés együttélés, és egymás segítésének híve 

vagyok.” – mondta. Kampánya során igyekszik minél több helyre eljutni és beszélgetni a 

mindennapos gondjaikról, illetve hangsúlyozni, hogy ha összetartunk, akkor közösségünk 

megerősödve jön ki a választásból. 

 

A PS magyar nyelvű sajtója nyugati pénzből rágalmazza a felvidéki magyar 

konzervatív médiát 
2024. január 18. – Körkép.sk 

Néhány napja jelent a Denník N vörös-balliberális lap elemzése „A két rossz harca? Intenzíven 

terjesztik az oroszbarát álláspontokat a Budapestről pénzelt szlovákiai magyar médiumok” 

címmel. A cikk azt a látszatot próbálja kelteni, hogy a magyarországi támogatásokban részesülő 

felvidéki magyar médiumok (köztük a Körkép.sk is) „magyar dezinformációt” terjeszt Ukrajna 

kapcsán. Azt róják fel a magyar konzervatív sajtónak, hogy a Putyinról alkotott kép a cikkekben 

nem olyan rossz, mint Zelenszkijé, illetve hogy Zelenszkij mellett foglalkoztak az ukrán elnök 

potenciális kihívóival és kritikusaival, mint amilyen Olekszij Aresztovics. A Napunk „elemzése” 

a Science+ szervezet támogatásával valósult meg, ami a Free Press Unlimited nevű NGO hozott 

létre. Éves költségvetése 27 millió euró, bevételük harmada pedig Hollandia 

külügyminisztériumától származik – Hollandia pedig az amerikai külpolitika egyik oszlopos 

támogatója.  

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://ma7.sk/aktualis/forro-krisztian-ha-osszetartunk-a-kozossegunk-megerosodve-jon-ki-az-allamfovalasztasbol
https://ma7.sk/aktualis/forro-krisztian-ha-osszetartunk-a-kozossegunk-megerosodve-jon-ki-az-allamfovalasztasbol
https://korkep.sk/cikkek/velemeny/2024/01/18/a-ps-magyar-nyelvu-sajtoja-nyugati-penzbol-ragalmazza-a-felvideki-magyar-konzervativ-mediat/
https://korkep.sk/cikkek/velemeny/2024/01/18/a-ps-magyar-nyelvu-sajtoja-nyugati-penzbol-ragalmazza-a-felvideki-magyar-konzervativ-mediat/
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Sikeres évet zárt a gútai Taiyo Karate Klub 
2024. január 18. – Felvidék.ma 

Bátran mondhatjuk, hogy Gúta a felvidéki küzdősport egyik bástyája, hiszen több sportklub is 

működik a városban, melyek sikeresen veszik az akadályokat hazai és nemzetközi szinten. A 

megmérettetéseken jól szerepelnek a gútai fiatalok karatéban, a Taiyó Karate Klubot 

képviselve. A 2023-as év száma a gútai karatésoknál a 251, összesen ennyi érmet gyűjtöttek be 

egyéniben. A Taiyó Karate Klub tagjai Szlovákiát képviselve részt vettek a romániai 

Nagyváradon megszervezett Európa- és világbajnokságon is, május 19-e és 21-e között. A 

gútaiak közül Hrabovská Petrának két aranyat sikerült begyűjtenie katában és egy bronzérmet 

kumitéban. Mančík Bruno ezüstéremmel térhetett haza, amit kata versenyszámban nyert, és 

két bronzérmet is begyűjtött küzdelemben. 

 

Botkészítés a pásztorhagyományok szerint a Felföldi Dalia Iskola tagjaival 
2024. január 81. – Felvidék.ma 

A Felföldi Dalia Iskola egyik rovása a botvívás, ami a magyar népi táncos botoló elemeinek 

harcszerű alkalmazásából áll. A múlt hétvégén botkészítő hétvégét tartottak a régi magyar 

pásztorhagyományok alapján. Az Ajnácskőről származó Molnár Gábor avatta be a csapatot a 

hagyományos elkészítés rejtelmeibe, aki többgenerációs pásztorcsaládból származik. “A 

gömöri pásztorbot híres volt, még a Hortobágyon is. Gyakran készítették eladásra is, nem csak 

saját célra. Egy-egy bot két-három évig is készülhetett, fajtájától függően. A juhászbot 

vékonyabb volt, a gulyásbot vastagabb.” – olvasható az esemény összefoglalójában.  

                 
Önálló frakció köztársasági és tartományi szinten 
2024. január 18. – Magyarszo.rs 

A Köztársasági Választási Bizottság (RIK) pénteken este hirdette ki a december 17-én 

megtartott, előrehozott parlamenti választás végeredményét, azaz közzétette a választás 

eredményéről szóló összesített jelentést. A Tartományi Választási Bizottság (PIK) vasárnap 

tette meg ugyanezt a vajdasági parlamenti választás vonatkozásában. A kihirdetett eredmények 

értelmében a Vajdasági Magyar Szövetségnek a szerbiai képviselőházban hat képviselője, 

illetve saját frakciója lesz, míg a tartományi képviselőházban kilenc parlamenti képviselő 

alakíthat majd önálló frakciót. A köztársasági parlamenti választáson 64 747 választópolgár 

voksolt a Vajdasági Magyar Szövetség – Elnökünkért, Közösségünkért, a Jövőért! jelöltlistára, 

a tartományi parlamenti választáson pedig 63 721 polgár. Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott 

elnöke és köztársasági listavezetője Facebook-bejegyzésben reagált az országos szintű választás 

eredményének kihirdetésére, rámutatva, hogy a 2022 áprilisában megtartott választáshoz 

képest a párt 4434 szavazattal kapott többet, ennek köszönhetően pedig nem 5, hanem 6 

képviselővel vehet részt a köztársasági parlament munkájában. 
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Kultúrát éltető támogatások 
2024. január 18. – Magyarszo.rs 

A Tartományi Művelődési, Tömegtájékoztatási és Vallási Közösségi Titkárság megjelentette az 

idei évre vonatkozó pályázatait. A tíz pályázatból hét olyan van, amire a nemzeti kisebbségek 

és a nemzeti közösségek is tudnak pályázni. A pályázatok részleteiről Kudlik Zoltán, tartományi 

művelődési, tájékoztatási és vallási közösségi segédtitkárt kérdeztük. – A pályázatok közül 

megemlíteném a könyvtáraknak szóló pályázatot, amelyre idén ötmillió dinárt különítettünk 

el. Minden olyan önálló városi vagy községi könyvtár tud pályázni, amely Vajdaság területén 

található. Az intézmények ebből az összegből minden évben új könyveket tudnak vásárolni. 

Idén a multimediális alkotásokat 29 millió dinárral támogatjuk, a zenei, valamint a színházi 

alkotásokra 39–39 millió dinár a pályázati keretösszegünk – mondta a segédtitkár, aki 

kiemelte, hogy a nemzeti kisebbségek kultúrája és művészete szempontjából fontos projekteket 

is támogatják minden évben. 

 

Szubjektív – Venczel Valentin, a Szabadkai Népszínház Magyar Társulatának 

művészeti igazgatója 
2024. január 18. – PannonRTV 

Új művészeti igazgató a szabadkai magyar társulat élén. Új művészeti igazgató a szabadkai 

magyar társulat élén. A Szubjektívben Venczel Valentin beszélt arról, hogy lehetőségként éli 

meg, hogy a Szabadkai Népszínházhoz jöhetett a magyar társulat művészeti igazgatójának 

posztjára. Szeretne még az új épületbe költözés után két évadot eltölteni a színházban, hogy 

kibontakozhasson az az esztétikai, színházművészeti irányzat, amit sugallani fog. Elsődleges 

feladatának tartja, hogy a Szabadkai Népszínház történelmi jelentőségét visszahozza, hiszen, 

mint mondta, a Szabadkai Népszínház nagy múltú színház, nagy múltú intézmény, amelyiknek 

sokat ígérő jövője is van. Arra is felhívta a kedves nézőket, hogy mindig menjenek színházba, 

ha tetszik az előadás, ha nem. 

 

Programok a Magyar Polgári Kaszinóban 
2024. január 19. – Magyarszo.rs 

Február 3-án 10 órára farsangi táncházat szerveznek és Juhász Gábor Tudom én már… című 

dalos mesekönyvének bemutatóját tartják a zombori Magyar Polgári Kaszinóban. A 

hívogatóban ez áll: „Gyere te is jelmezben, kóstold meg a farsangi fánkot, és mulass velünk egy 

nagyot!” A zombori Kaszinó február 17-én este fél nyolckor Valentin-napi bált tart.  A zenét a 

Joker együttes szolgáltatja. A vendégeket bőséges vacsorával és értékes tombolával várják. A 

belépődíj 2800 dinár, amely magában foglalja a korlátlan italfogyasztást is.  Érdeklődni lehet 

a Kaszinó Facebook-oldalán, illetve a 063/72-69-800-as telefonszámon. 
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A határzónák ügyéről tanácskoztak Beregszászon 
2024. január 18. – Karpat.in.ua 

A Beregszászi Járási Katonai Adminisztráció kezdeményezésére a minap megbeszélést 

tartottak a Miniszteri Kabinet által tavaly decemberben kiadott, a határ zónákra vonatkozó 

szabályok módosításával kapcsolatos határozat mechanizmusát illetően. A találkozón a járási 

adminisztráció vezetése mellett részt vettek a Munkácsi Határőr-parancsnokság, a Kárpátaljai 

Határmenti Önkormányzatok Társulása tag önkormányzatainak képviselői, valamint a 

Beregszászi járáshoz tartozó azon kistérségek vezetői, amelyek az országhatárhoz közeli 

területeken helyezkednek el. Mint ismeretes a Miniszteri Kabinet által még 1998-ban kiadott 

határozat legutóbbi módosításának egyik legtöbb kérdést felvető passzusa az 5 kilométeres 

határsáv meghatározása és az azon belül való tartózkodás és mozgás külön engedélyhez kötése 

lett. 

 

Kárpátalján járt Papp László, ajándékokat is vitt oda 
2024. január 18. – Dehir.hu, HAON 

Interaktív táblákat és számítógépeket ajándékozott Debrecen városa két kárpátaljai kistérség 

iskoláinak. Az adományokat csütörtökön adták át az önkormányzat képviselői Tiszapéterfalván 

és Salánkon. A nap folyamán oktatási együttműködésről is tárgyaltak a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskolán. Három interaktív táblát és tizennégy számítógépet 

adományozott Debrecen a Tiszapéterfalvai kistérség közoktatási intézményeinek. A 

kistérségben tíz iskolában magyar nyelven folyik az oktatás, három kéttannyelvű, egyben pedig 

ukránul tanítanak. Összesen csaknem kétezer gyereket nevelnek az intézményekben. - Ez az 

adomány több mint nyolc intézménynek lesz nagy segítség. A három interaktív táblát nagyobb 

iskoláknak ajándékozzuk, ahol sok a gyerek és nagyon kevés ilyen szintű eszköz van - mondta 

el Fudella Andzselika, a Tiszapéterfalvai Polgármesteri Hivatal osztályvezetője. 

 

Kárpátalján is bemutatták a János vitéz színcertet 
2024. január 18. – Karpat.in.ua 

Január 16–17-én került sor a Kárpátaljai KultúrKaraván és Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusa közös szervezésében a János vitéz színcert kárpátaljai bemutatójára. Január 16-

án a Munkácsy Mihály Magyar Házban Munkácson adták elő Petőfi Sándor alkotását, míg 

január 17-én az előadást Jánosiban a Helikon Hotelben láthatta a közönség. Amíg kedden a 

munkácsi magyar ház dísztermének nézőtere telt zsúfolásig, addig szerdán a Helikon Hotel 

rendezvénytermének sorait foglalták el a különleges előadásra érkezők, akiket elsőként 

Gyebnár István, Magyarország Beregszászi Konzulátusának ideiglenes ügyvivője köszöntött, 

átadva Bacskai József ungvári magyar főkonzul szívélyes üdvözletét. A magyar diplomata 

felszólalásában emlékeztetett arra, hogy a Magyar Országgyűlés a 2022-es és a 2023-as évet 

Petőfi-emlékévvé nyilvánította a költő születésének 200. évfordulója alkalmából. 
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„Ha mi nem megyünk, akkor nem látja el őket senki” – veszélybe került a 

Kárpátalján menekülteket ellátó magyar orvosok munkája 
2024. január 18. – 24.hu 

Két éve látja el az ukrajnai menekülteket a MedSpot Alapítvány önkéntes csapata. Orvosokkal, 

mentősökkel, pszichológusokkal havonta többször járnak Kárpátaljára, ahol már kialakult 

pacientúrát kezelnek. A cégek pénztámogatásai és a magánadományok azonban elapadtak, így 

veszélybe került a szervezet működése, ezzel együtt pedig a betegek ellátása. Komoly pénzügyi 

nehézségekkel küzd a Kárpátalján egészségügyi szolgálatot teljesítő MedSpot Alapítvány. A 

szervezet egyik alapítója és orvoscsapatának vezetője lapunknak elmondta: két éve 

folyamatosan látnak el menekülteket, amihez az anyagiakat eddig mindig sikerült 

összegyűjteni, ám mostanra elapadtak a támogatások. Spányik András külön kiemelte, hogy a 

menekültek ellátásában segédkező orvosok önként, fizetés nélkül, a szabadidejükben 

nyújtanak egészségügyi támogatást Kárpátalján. 

 

Méltó helyre kerültek a Nagyszőlősi Bartók Múzeum kiállítási tárgyai 
2024. január 18. – Karpat.in.ua 

Fotók, újságcikkek, emléklapok, bakelit lemezek. Ezek a nagyszőlősi zeneiskola tanára, az 

járási kulturális osztály egykori módszertani előadója, a néhai Grigora Éva által létrehozott 

Bartók Béla múzeum kiállítási tárgyai. A nagy magyar zeneszerző és népdalgyűjtő 

gyermekkorában egy ideig Nagyszőlősön élt. Az ugocsai kisvárosban járt iskolába, tizenegy 

évesen itt adta első nyilvános zongorakoncertjét. A Bartók Béla emlékének megőrzését célzó, 

több éves aprólékos munkával összeállított gyűjtemény a Nagyszőlősi Perényi Zsigmond 

Középiskolába került megőrzésre 

 

„Aki a könyveket szereti, rossz ember nem lehet” – négy könyvet mutattunk be 

Pélmonostoron 
2024. január 18. – Kepesujsag.com  

Szerb Antal címben szereplő szavai nyomán került fókusz múlt héten az irodalomra. Az elmúlt 

időszakban a HMDK kiadásában megjelent könyvek közül négyet mutattunk be az új, 

pélmonostori Liszt utcai kulturális központban. A program egyik célja azt volt hivatott 

bizonyítani, hogy a kis horvátországi magyar közösségnek vannak olyan tagjai is, akik a 

nemzeti önazonosságnak, a nemzeti tudatnak kevésbé látványos, de annál fontosabb 

jellemzőjét, az irodalmat művelik. Az Új Magyar Képes Újság „csapata” nem csak újságírással 

foglalkozik, évente több kötet szerkesztésével és kiadásával járul hozzá a horvátországi magyar 

irodalmi korpuszhoz. 
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Hivatalos tárgyalás kezdődött a Horvátországi Református Keresztyén Kálvini 

Egyház (HRKKE) és a Horvátországi Magyar Református Keresztyén Egyház 

(HMRKE) közötti kapcsolatok rendezéséről, a Magyarországi Református Egyház 

Generális Konventje Elnökségének a határozata alapján 
2024. január 18. – Kepesujsag.com 

A HMRKE-nek a közösségi médiafelületre (Facebook) feltöltött január 8-i közleményéből 

tudtuk meg, hogy január 9-én Eszéken hivatalos tárgyalás kezdődött a Horvátországi 

Református Keresztyén Kálvini Egyház (HRKKE) és a Horvátországi Magyar Református 

Keresztyén Egyház (HMRKE) közötti kapcsolatok rendezéséről, a Magyarországi Református 

Egyház Generális Konventje Elnökségének a határozata alapján. Ez ügyben szerkesztőségünk 

megkereste Szenn Péter HRKKE-püspököt, mind pedig Varga György HMRKE-püspököt, hogy 

nyilatkozzanak a horvátországi reformátusokat felettébb érdeklő téma ügyében, de egyikük 

sem kívánt nyilatkozni a tárgyalások jelenlegi fázisában. Szerkesztőségünk így csupán nem 

hivatalos információkat tudott szerezni a január 9-ei találkozóról, amely szerint a két fél 

megegyezett abban, hogy február 6-án folytatják a tárgyalást, és majd a mindkét fél által 

előkészített dokumentáció alapján részletesebben foglalkoznak az egymás elleni bírósági perek 

aktualitásaival, a lehetséges kifejletekkel, de újabb pert egymás ellen nem indítanak, valamint 

– az érintettekkel való egyeztetés alapján – részletesen kitérnek az egyes településeken súlyos 

megosztottságot okozó párhuzamos gyülekezetek problémájára is. 

 

Falugyűlés volt Csúzán és Sepsén is 
2024. január 18. – Kepesujsag.com 

Január 13-án a csúzai Kossuth-házban, majd a sepsei Magyar Otthonban került sor 

falugyűlésre, melyeken Jankovics Róbert a horvátországi magyarság parlamenti 

képviselőjeként és a HMDK elnökeként beszámolót tartott magyarságunk helyzetéről, illetve 

megvitatták a helyi közösséget érintő aktuális problémákat, kérdéseket. A falugyűlések 

mindenkinek szóltak, akiket érdekelnek a közügyek. Valamikor a helyi választmányok feladata 

volt, hogy összehívják a falugyűléseket, ezen önkormányzati testületek megszűnése óta nem 

létezik településeinken olyan szervezet, amely közösségi fórumot szervezne a lakosok számára, 

ahol megvitathatnák a magyarsággal kapcsolatos aktualitásokat, problémákat mind országos, 

mind lokális szinten. 

 

Fiatalok a határ három oldalán 
2024. január 18. – Kepesujsag.com 

Fejlődő gazdaság és tovább élő hagyományok a magyar nyelvterület délnyugati peremén 

címmel szervezett beszélgetést a Mathias Corvinus Collegium (MCC) január 10-én 

Szombathelyen. Az eseményen a horvátországi magyarságot Tarnai Attila, a HMDK 

Gazdakörének falugazdásza képviselte. A Mathias Corvinus Collegium (MCC) a Kárpát-

medence legjelentősebb tehetséggondozó intézményeként 1996 óta végzi tevékenységét, és az 
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https://kepesujsag.com/falugyules-volt-csuzan-es-sepsen-is/
https://kepesujsag.com/fiatalok-a-hatar-harom-oldalan/
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általános iskola felső tagozatától a felnőtt korig működtet közcélú, ingyenes tehetséggondozási 

programokat. Az MCC tudásközpontként is működik.  

 

Egyesületek téli találkozója 
2024. január 18. – Kepesujsag.com 

A vinkovcei magyarok nagy hangsúlyt fektetnek a civil egyesületek közötti együttműködésre. A 

téli időszakot kihasználva rendszeres összejöveteleik mellett többször látnak vendégül a 

környéken működő szervezetet. Legutóbb a TRN (Tvoje Ruke i Noge) egyesület képviselőivel 

találkoztak. A Vinkovcei Magyar Kultúregyesület tagjai a megalakulásuk óta rendkívül sokat 

tettek az ottani magyarokért, identitásuk megőrzéséért. A szervezet pár évvel ezelőtt végre 

székházhoz is jutott, ennek köszönhetően a tagok könnyebben tudnak egymással találkozni, és 

az Aranykalász nevet viselő népdalkörüknek is van hol gyakorolnia. Itt tartják kisebb 

programjaikat is, valamint nagy hangsúlyt fektetnek a civil egyesületekkel való 

együttműködésre, így vendégeket is gyakran fogadnak. 

 
 

Elismerésben részesült a Macedóniai Magyarok Teleház Szervezete 
2024. január 18. – Pannon RTV 

A szkopjei Teréz Anya Alapítvány díjazta a macedóniai magyar szervezet tevékenységét. A 

Teréz Anya Alapítvány minden évben hat szervezet vagy egyén jótékonysági munkáját köszöni 

meg, illetve ismeri el ezzel a díjjal. A díjátadó rendezvényt a szkopjei római katolikus 

templomban tartották meg, a díjakat pedig Alojz Gombar, Teréz anya unokája, egyetlen élő 

leszármazottja adta át. Alojz Gombar egyébként szintén rendelkezik magyar felmenőkkel, és a 

Macedóniai Magyarok Teleház Szervezetének is tagja. A Teleház habár kis közösség, mégis igen 

aktív, és számos jótékonysági tevékenységet is végez, ezért érdemelte ki az elismerést - hangzott 

el a méltatásban. Az elismerést a Macedóniai Magyarok Teleház Szervezetének elnöke vette át, 

aki felszólalásában elmondta, hogy a Teleház folytatni fogja jótékonysági tevékenységét. Sutus 

József kiemelte: ez a díj motivációt jelent a szervezet számára, ugyanakkor kötelességet is ró 

rá, hogy úgy folytassa tevékenységét, ahogyan eddig is tette. 
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https://kepesujsag.com/egyesuletek-teli-talalkozoja/
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. január 18. – Kossuth Rádió 

 

Forró Krisztián, a felvidéki Magyar Szövetség elnöke sikeresnek és eredményesnek nevezte a 

szlovák és a magyar miniszterelnök budapesti megbeszélését, amelyen azonban nem esett szó 

a két országot elválasztó kényes, a magyar közösséget érintő kérdésekről. Ezekről egy korábbi 

találkozón volt szó a budapesti látogatást megelőzően a szlovák kormányhivatalban.  

 

Január 1-jével Belgium vette át az Európai Unió Tanácsának soros elnökségét.  A belgiumi 

Namurba tartották meg a hét elején az EU nemzeti parlamentjei uniós ügyekkel foglalkozó 

bizottsági elnökeinek találkozóját. Ezen részt vett Szerbia képviseletében Kovács Elvira, a 

Vajdasági Magyar Szövetség politikusa is. A tanácskozás tapasztalatairól, a szerb integráció 

esélyeiről beszélt Kovács Elvira.  

 

Amióta az RMDSZ nem tagja a román kormánykoalíciónak, számos intézkedés nehezíti az 

önkormányzatok munkáját, és lassítja a fejlesztési tervek kivitelezését. A körülmények ellenére 

a Maros megyei Tanácsnak több fontos beruházást sikerült megvalósítania, amelyek a térség 

gazdasági fejlődését és a turizmus fellendítését is szolgálják - mondta Péter Ferenc, Maros 

megye Tanácsának elnöke, aki sajtótájékoztatón ismertette a megyei önkormányzat elmúlt évi 

eredményeit és az idei terveket.  

 

Szakértőket keres a székelyudvarhelyi polgármesteri hivatal, hogy épületbiztonsági 

felméréseket végezzenek a város mintegy húsz oktatási intézményén – mondta Zörgő Noémi, 

a városháza szóvivője. Erre január 1-től nem csupán törvény kötelez minden önkormányzatot, 

de a Hargita megyei kormánybiztos is elrendelte az épületek felmérését. A decemberi tragédiát 

követően – amikor egy beomlott kollégium két diák halálát okozta - már az intézményvezetők 

is kérték az iskolák épületének vizsgálatát.  

 

Kolozsvár belvárosában gyalogos övezet lesz a Farkas, az Egyetem és a Szentegyház utca a 

felújítási munkálatok befejezése után. Noha a döntéshozók a bejelentésben arra hivatkoztak, 

hogy a lakosság visszajelzését is figyelembe véve határoztak, most mégis úgy tűnik a 

kolozsváriak egy része nem ért egyet a sétálóutcák kialakításával. Erről is beszél a város 

alpolgármestere Oláh Emese. 

 

Énekkel és tánccal köszöntötte az új évet a Tokos zenekar a kolozsvári Diákművelődési Ház 

nagytermében. A fergeteges koncerten olyan, a kolozsvári közönség által jól ismert 

vendégelőadók álltak színpadra, mint Berecz István, illetve a Debreceni Népi Együttes, de üde 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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színfoltként idén a Nyisztor György vezette Méhkeréki Hagyományőrző Néptáncegyüttessel is 

megismerkedhettek a zenekar rajongói. 


